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CESTOVNÍ POJIŠTĚNÍ
• Náklady na léčebné výlohy vám pojistíme až do 100milionů Kč

• Na silnici jezděte s Auto plus: asistenční služba v případě
poruchy vozidla nebo onemocnění řidiče

• Zadáním kódu YP15VIP na cpp.cz/cp získáte slevu 15 %

JISTÍME VÁS
V KAŽDÉM SMĚRU
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DĚTI NENÍ POTŘEBA
HUDEBNĚ HLADIT
HUDEBNÍ SKLADATEL IVANOVIĆ V ROZHOVORU PROMETRO STRANA 8

Svátek slaví: Ladislav

Budapešť žije vodními sporty. Mistrovství tu bude probíhat ještě týden
V maďarské Budapešti probíhá až do neděle 3. července devatenácté mistrovství světa v plaveckých sportech. Česko v metropoli reprezentuje osm
sportovců, na snímku jsou však mužské skoky do vody v podání Anthonyho Hardinga a Jacka Laughera z Velké Británie. Šéf světové atletiky Sebastian
Coe ocenil včerejší rozhodnutí Mezinárodní plavecké federace, jež zakázala v ženských závodech start transgenderových sportovců a navrhla pro ně
zavést zvláštní kategorii „open“. AP PHOTO – PETR DAVID JOSEK

„Motivujte děti, aby
se na všechno ptaly“
Rozhovor. „Už jako malého mě fascinovalo, že atomy v mojí ruce vznikly v jádru hvězdy,“ říká Dominik
Fajstavr z Ústavu chemie pevných látek VŠCHT. Popularizace vědy. Dětem bychom měli jít z cesty, říká STRANA 4
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VÝKUP VOJENSKÝCH VĚCÍ
(helmy, bajonety, bodáky...)

A VZDUCHOVEK
DÁLE PAROŽÍ, TROFEJE I CELÉ SBÍRKY

776 192242
vykupparoziaeu@gmail.com

Práce naHPP
pro inv. důch

odce nebo

dlouhodobá
brigáda (DPP

).

Ve zkušební d
obě služba na

prodejní

ploše, po zaš
kolení předev

šímdohled nad

kamerovým systémem.

HLEDÁME ZA
MĚSTNANCE

NA POZICE:

OSTRAHAVOBCH
ODĚ

(v rámci OC N
ISA LIBEREC)

Mzda120-150,- Kč
/hod.

Tel.: 736657262

Univerzita představila unikátní drony
Pracoviště ProLab, které působí při Technické fakultě České zemědělské univerzity v Pra-
ze (ČZU), představilo na jubilejním desátém ročníku Věda Festu v Dejvicích unikátní řadu
pracovních dronů, které vyvíjí v rámci projektu Agronaut. Tyto autonomní prostředky na-
jdou využití v zemědělské prvovýrobě, například při lokální aplikaci chemických ochran-
ných látek přímo na rostliny v systému precizního zemědělství. „Vzhledem k tomu, že se
v podstatě jedná o cargo dron, bude možné toto zařízení použít i pro bezkontaktní distri-
buci například léčiv či ochranných prostředků v oblastech se zvýšeným rizikem,“ vysvětlu-
je Petr Hnízdil z Technické fakulty ČZU. Ta úzce spolupracuje s Úřadem pro civilní letectví
ohledně legalizace těchto speciálních bezpilotních letounů. Design a konstrukce dronů
je také volitelným předmětem pro studenty fakulty. TF ČZU PRAHA

Uzákonění možnosti uzavírá-
ní manželství i mezi lidmi
stejného pohlaví koaliční ka-
binet Petra Fialy (ODS) mož-
ná nepodpoří, ale ani neod-
mítne. Vládní legislativci na-
vrhli, aby se kabinet na stře-
deční schůzi postavil k posla-
necké novele občanského zá-
koníku neutrálně. Měl by
k ní vznést také některé při-
pomínky.
Lidé stejného pohlaví by

měli podle předlohy v man-
želství stejná práva, jako
mají žena a muž. Jde napří-
klad o vznik společného jmě-
ní, nárok na vdovský a vdo-
vecký důchod, práva a povin-
nosti k dětem, které vychová-
vají, a přístup k náhradní ro-
dinné péči. Registrované part-
nerství, do něhož mohou ho-
mosexuálové vstupovat nyní,
by prakticky zaniklo.
Pokud by česká vláda stej-

nopohlavní manželství ne-
podpořila, čeští občané mo-
hou i tak vstupovat do tohoto
partnerského svazku v zahra-
ničí. Při zápisu do české mat-

riky by byl však takový sva-
zek zřejmě dál posuzován
jako registrované partner-
ství. „Existuje tak riziko fak-
tické nerovnosti mezi páry
stejného pohlaví a páry opač-
ného pohlaví, jelikož registro-
vaná partnerství párů opačné-
ho pohlaví uzavřená v zahra-
ničí nelze v České republice
uznat,“ stojí v předběžném
stanovisku kabinetu.
Jasná není podle podkladů

pro ministry podoba zápisu
stejnopohlavních rodičů do
rodných listů dětí. „Občan-
ský zákoník obecně vychází
ze zásady, že dítě má pouze
jednu matku, bylo by tedy
vhodné jej v tomto směru
upravit,“ uvedli právníci vlá-
dy. Zpochybnili také ustano-
vení, podle kterého by změ-
na pohlaví nově neměla vliv
na trvání manželství. Úprava
by měla zahrnovat také umě-
lé oplodnění. Nynější ustano-
vení neumožňuje provést
toto oplodnění homosexuál-
nímu páru ani samotné
ženě. ČTK

Úkoly pomohly
pilotům zažít reál-
né situace z váleč-
ného konfliktu.

Překonávání protivzdušné
obrany, výsadky vojáků nebo
evakuaci osob z nepřátelské-
ho území nacvičovali letci
kbelské dopravní letky name-
zinárodním portugalském
cvičení. Jedno z největších
cvičení dopravního letectva
v Evropě ETAP-T (European
Tactical Airlift Program) se
konalo v první polovině červ-
na na letecké základně Beja
v Portugalsku. Zapojilo se do
něj osm zemí, jedenáct letou-
nů a devatenáct zahranič-
ních posádek.
ETAP-T je dvoutýdenní vý-

cvik posádek vojenských
transportních letadel v rámci
Evropského programu taktic-
ké vzdušné přepravy. Tým
z pražské kbelské základny
se ho účastní každoročně s le-
tounem CASA C-295.
Podle velitele kbelského le-

tiště Jaroslava Falty zahranič-
ní cvičení nabízí pilotům zce-
la jiné prostředí a možnosti.

„Společný výcvik posiluje
naše schopnosti a vede posád-
ku k rozvinutí dalších doved-
ností, přičemž výměna zkuše-
ností s ostatními je pro nás
přidanou hodnotou,“ uvedl
Falta.
Piloti si na tomto výcviku

mohou vyzkoušet řadumode-
lových situací, cvičí denní
i noční lety a trénují ve vzdu-
chu i na zemi.
Podle mluvčí vojenského

letiště Praha-Kbely Kristýny
Kosatíkové cvičení přispívá
k připravenosti pilotů k nasa-
zení v bojových podmínkách.
Podle instruktora letounu

C-295 cvičení modeluje reál-
né situace válečného konflik-
tu a je zaměřené na plnění ně-
kolika úkolů, které na sebe
navazují.
„Od společného plánování

misí přes překonávání proti-
vzdušné obrany v neznámém
prostředí, přílety na čas, vý-
sadky vojáků, materiálu
a techniky až po evakuaci
osob z nepřátelského úze-
mí,“ popisuje Kosatíková ná-
plň programu.
„Ve společných operacích

jsme vystaveni leteckým a po-
zemním hrozbám, kterým se
pomocí taktických postupů

učíme vyhýbat, případně je
potlačit,“ popsal nácvik Ja-
kub V., náčelník oddělení bo-
jové přípravy 24. křídla do-
pravního letectva. Pozname-
nal, že posádka transportní-
ho letounu funguje jako je-
den z mnoha prvků společ-
ných vzdušných operací. Jiné
letouny při nich vybudují
vzdušnou nadvládu v prosto-
ru operace, potlačena je proti-
vzdušná obrana a transportní
letouny poté mohou do cílo-
vé oblasti vysadit pozemní
jednotky a jejich techniku
a materiál.
Mezi další úkoly cvičení pa-

třily zdravotnický odsun ra-
něných a logistická podpora
bojovým jednotkám. Podle
Kosatíkové se cvičení koná
v reálném prostředí a posád-
ka musí během něj řešit růz-
né překážky.
Při potřebě přistání na pol-

ním letišti musí například
provést výpočty rychlosti
a maximální hmotnosti ná-
kladu vzhledem k nadmoř-
ské výšce, teplotě a rozmě-
rům a typu povrchu dráhy.
Zvolit takémusí správný způ-
sob přiblížení s ohledem na
počasí nebo vojenské hrozby
v okolí letiště. ČTK

Manželé. Možná
ano, možná ne

Letci splnili další
vzdušné cvičení

Číslo dne

100
Devět závodů na devíti mís-
tech oslaví sté výročí naroze-
ní českého sportovce Emila
Zátopka. První běžecký závod
RunTour se v sobotu konal
v jeho rodné Kopřivnici. ČTK

inzerce

Krátce

Uctění obětí
Na včerejším pietním
aktu k uctění památky
obětí komunistického re-
žimu na Ďáblickém hřbi-
tově v Praze řečníci
ve svých projevech varo-
vali před totalitními reži-
my. Každoroční akce se
zúčastnili zástupci vlá-
dy, armády, velvyslanec-
tví některých zemí nebo
bývalí političtí vězni. ČTK
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Praha se připravu-
je na české před-
sednictví Radě EU.

Už jen pár dní zbývá do oka-
mžiku, kdy se českámetropo-
le stane symbolicky hlavním
městem Evropy. V pátek Čes-
ko převezme předsednictví
v Radě EU. Součástí oslav je
nejen kulturní program. Vý-
hody z předsednictví pocítí
například i cestující MHD.
„Můžeme ujistit Pražany a ná-
vštěvníky hlavního města, že
o nadcházejících letních
prázdninách bude MHD jez-
dit podle klasických prázdni-
nových jízdních řádů. Na-
opak kvůli předsednictví a re-
konstrukci Barrandovského
mostu jsme se na základě do-
hody s magistrátem a Tech-

nickou správou komunikací
rozhodli nerealizovat na lin-
ce C metra postupnou výmě-
nu dřevěných pražců za beto-
nové, která téměř pravidelně
probíhá zhruba deset dnů na
začátku prázdnin,“ uvedl ve-
doucí odboru organizace pro-
vozu Dopravního podniku
Praha Jiří Vodrážka. „O letoš-
ních letních prázdninách
bude v metru a tramvajích
méně výluk než po jiné
roky,“ dodal Vodrážka.

Eurotramvaj
Na předsednictví Česka

v Radě Evropské unie upozor-
ňuje i speciální tramvaj, kte-
rá už pár dní jezdí metropolí.
Její polep vznikl na základě
soutěže na oslovených praž-
ských školách. Jako nejlepší
byl vybrán návrh s názvem
Věda a zdravotnictví od Ane-
ty Bromovské, která je stu-

dentkou třetího ročníku ško-
ly Michael – Střední školy
a Vyšší odborné školy reklam-
ní a umělecké tvorby. Tram-
vaj bude jezdit Prahou rok.

Kulturní program
V rámci oslav začátku před-

sednictví se vmetropoli usku-
teční řada akcí s mottem Pra-
ha žije Evropou. Nemalá část
programu sice již proběhla
tento víkend, další akce jsou
však nachystány i v dalších
dnech. Například ve čtvrtek
a v pátek městem projdou
speciální procesí. Hudebně-ta-
neční Evropský průvod star-
tuje oba dva dny na Hradčan-
skémnáměstí v 15.30. Loutka
lva spolu s loutkami létají-
cích sokolů projdou zMarián-
ského náměstí na Staroměst-
ské náměstí a zpět ve čtvrtek
a pátek pro změnu hned tři-
krát denně. MET

Tramvaj má připomínat, že Praha je pomyslným srdcem, mozkem, ale i plícemi Evropy. MHMP

Akrobatka vzlétla nad Rudolfinum v Praze
Praha žije Evropou. Tak zní název oslav začátku českého předsednictví v Radě Evropské
unie. Oslavy začaly již v pátek a program nabídl několika místech metropole bezplatné
koncerty, divadelní představení, veřejné debaty i workshopy. Jedním z hlavním taháků
byla i vzdušná performance akrobatky zavěšené pod heliovým balonem. Představení
u Rudolfina proběhlo o víkendu hned několikrát. Snímky z show nám na adresu
mms@metro.cz zaslal čtenář Alexander Berezin. Děkujeme! ALEXANDER BEREZIN

* Tato cenová nabídka neplatí pro prodejny
Ostrov, Praha-Hloubětín, Praha-Palmovka.

54,90
pouze

AKCE

19,90
34,90
-42%

109,90
149,90
-26%

99,90
149,90
-33%

NABÍDKA
PLATÍ OD 27. 6.
DO 28. 6. 2022

* Banány
dovoz
Kolumbie/
Ekvádor
1 kg

STAROPRAMEN
Pivo
světlý ležák
multipack
Max. 5 balení
na osobu/den
8x0,5 l vratná láhev

PEDIGREE
Kapsičky pro psy
adult
12x100 g
(=100 g 8,33)

(=1 l 27,48)

(=100 g 27,45)

DARBO
Ovocná pomazánka
70% ovoce
různé druhy
200 g

8 kusů
13,74 / 1 ks

Metropoli v létě
čeká méně výluk
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Rozcuchané vlasy, křivě nasa-
zené brýle, mumlání pod fou-
sy a nepřítomný pohled. Tak
nějak si představujeme typic-
kého vědce. A přesně tak dok-
tor Dominik Fajstavr nevypa-
dá. Sympatický blonďák
z Ústavu chemie pevných lá-
tek z Vysoké školy chemic-
ko-technologické v Praze srší
vtipem a dobrou náladou
a vše se snaží vysvětlit tak,
aby to pochopil i člověk ne-
studovaný. „Můj oblíbený fy-
zik Richard Feynman říkal,
že problematice rozumíme,
až když to umíme jednoduše
vysvětlit šestiletému dítěti,“
říká v rozhovoru pro deník
Metro zástupce nové genera-
ce vědátorů.

Jak byste tedy dítěti
vysvětlil, co děláte?
Řekl bych, že se koukám

pod mikroskopem, co se sta-
lo s plastem poté, co jsem na
něj posvítil laserem. Naším
úkolem je vzít nějaký mate-
riál, většinou je to plastová
umělohmotná fólie, a tu ozá-
řit excimerovým laserem.
Tento laser se používá napří-
klad v lékařství při operaci
očí. Následně pod mikrosko-
pem zkoumáme, co to s tou
plastovou vrstvou udělalo. Ur-
čité plasty dobře pohlcují la-
serové záření, některými pa-
prsek projde nebo se odrazí.
Ale některé ho umějí pohltit
a na základě toho změnit
svůj povrch. Například tak,
že se na povrchu utvoří vln-
ky, které pod mikroskopem

vypadají jako manšestráky
nebo urolbovaná sjezdovka.

K čemu jsou takové
pokusy dobré?
Využití je například v tak-

zvané ohebné elektronice při
určování směru vodivosti. Po-
kud se před ozářením plast
napráší zlatem, stříbrem
nebo jiným kovem, tak se po-
tom proud šíří nejlépe právě
ve směru oněch vlnek. Další
zajímavé použití je ve tkáňo-
vém inženýrství. Někdy se
při větších popáleninách kul-
tivuje nová kůže pro pacienta
na nějakém nosiči. Ukázalo
se, že na povrchově upravené
vrstvě plastu se kožní buňky
lépe uchytí než na povrchu,
který je zcela hladký.

Čím konkrétně se zabýval
váš výzkum?
Tvorbou antibakteriálních

materiálů, dělali jsme třeba
výzkum s acylpyrinem. Plast
se rozpustil v rozpouštědle,
přisypal se k němu acylpyrin,
směs se nechala vytuhnout
a následně jsem vypálil lase-
rem vzor. Přišlo se na to, že
takto upravený materiál má
vyšší antibakteriální účinky
než pouhé použití acylpyrinu
nebo laseru. Tento materiál
má opět využití v lékařství,
pokud je například potřeba
zabránit kontaminaci bakte-
riemi u implantátů v těle.

Věřím, že teď už si náplň
vaší práce umí představit
více lidí. Zasazujete se

také o popularizaci vědy,
když to dokážete tak sro-
zumitelně vysvětlit?
Přál bych si, aby se věda do-

stala k více lidem, proto její
popularizaci považuji za vel-
mi přínosnou. Tím, že pro to,
co děláme, nadchneme další
generaci, může věda pokračo-
vat. Kdosi chytrý řekl, že
věda je k ničemu, pokud ji
člověk dělá sám za počíta-
čem, pak výsledky někam na-
hraje a nikdo se o tom nedo-
zví, nemá to žádnou návaz-
nost. Daniel Stach z pořadu
Hyde Park Civilizace vždy
hezky vysvětluje, že hlavním
posláním vědy je oslovit mla-
dé lidi i širokou veřejnost.

Zrovna chemie a fyzika
bývají pro děti ve škole
strašákem. Jak šly tyto
předměty vám?
Musím se pochlubit, že

v tom jsem byl asi nejhorší ve
třídě a měl z nich na vysvěd-
čení čtyřky. Trochu mě ale
mrzelo, že všechno flákám,
takže když jsem si měl vybrat
volitelné předměty, řekl
jsem si, že se hecnu a zvolím
to, co mě zajímá. O prázdni-
nách jsem se proto chemii
a fyziku doučoval na dece na
koupališti.

Co vás na tom tak zaujalo?
Přišlo mi fascinující, že na-

příklad atomy v naší ruce
vznikly v jádru hvězdy. Nebo
že zlato každého šperku či
prstýnku nemohlo vznik-
nout nikde jinde než při vý-

buchu supernovy. Hlavně mě
ale motivovala volba, do té
doby semě nikdo z učitelů ne-
ptal, co chci studovat. Takže
když jsem si mohl poprvé
sám něco vybrat, přemýšlel
jsem o tom, co je pro mě nej-
zajímavější.

Mnoho studentů takovou
vnitřní motivaci během
studia nemá. Co by se
podle vás mohlo v tomto
směru změnit?
Můj další oblíbenec astrofy-

zikNeil deGrasse Tyson odpo-
věděl na otázku, jak vychová-
vat z dětí vědce, že jimmáme
jít z cesty. S tím souhlasím,
děti jsou přirozeně zvídavé,
vše chtějí prozkoumat, brát
do ruky, všude strkat prstíč-
ky. Ale jako rodiče je hodně
peskujeme, říkáme jim, ať na
to nesahají, že to rozbijí, za-
špiní. Myslím, že už tímto se
v dětech postupně tlumí je-
jich chuť prozkoumávat.
Nebo když se už po čtyřicáté
zeptají, proč je sluníčko žlu-
té, proč měsíc není hranatý
a další podobné věci, tak rodi-
čům dojde trpělivost, děti od-
pálkují a ony začnou mít po-
cit, že jsou jejich otázky
hloupé, a přestanou se ptát.
V ideálním případě by měli
rodiče touhu po poznání v dě-
tech podporovat odmalička,
motivovat je, aby se ptaly na
všechno, co je zajímá, a ne-
bát se sobě i dětem přiznat,
když něco nevědí. Taková
krásná odpověď by třeba

byla, že to možná nikdo neví,
ale když se o to bude to dítě
zajímat, třeba bude první,
kdo na to přijde.

Bavilo by vás chemii nejen
zkoumat, ale také jednou
učit?
Rozhodně, taková pozice

středoškolského učitele
v malé podkrkonošské vísce
by mě naplňovala. Když totiž
nějakou komplikovanější
problematiku umíme vysvět-
lit selským rozumem, sami
dokážeme, že tomu rozumí-
me a neschováváme se jen za
odborné terminologie.

Vaše manželka je také
vědkyně. Jak dva vědci
vychovávají děti?
Nemáme s naším drahým

potomkem plán, že jednou
musí jít na chemii a všechno
ostatní je špatně. Ani my
jsme nevěděli, co v životě
chceme dělat. Snažíme se ho
motivovat k poznávání světa,
ale znovu se musím přiznat,
že má drahá zvládá prů-
zkumy našeho ročního bada-
tele s větším klidem a nevadí
jí, když třeba vyšplouchá
všechnu vodu z vany, protože
zrovna objevil radost ze
stříkající vody nebo z víru po
vytažení špuntu. Jeho zájem
o okolí je pro nás důležitější
než naklizenost v pokoji.
Ale když strká prstíčky do zá-
suvky, což je jeho poslední
nová záliba, tak už pro něj
jdeme. VERONIKA REICHELTOVÁ

Vědec je veselá kopa. ARCHIV DOMINIK FAJSTAVR

Dominik Fajstavr hraje na violoncello v Pražském filmovém orchestru. RADOSLAV VNENČÁK

„Jak vychovávat z dětí vědce?
Měli bychom jim jít z cesty“
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Strážce streamu je
pravidelná páteční
rubrika na webu
Metro.cz. Filmový
text občas zablou-
dí i do novin.

Když nemáte od filmu příliš-
ná očekávání, je daleko větší
šance, že si jej v kině či u do-
mácí obrazovky o to lépe vy-
chutnáte. Z téhle dobře zná-
mé pravdy pravidelně těží in-
ternetová streamovací plat-
forma Netflix. A já věty toho-
to typu píšu poměrně často. Ji-
nak je tomu s filmovou sci-fi
novinkou Spiderhead s Chri-
sem Hemsworthem v hlavní
roli. Úspěch akční pecky Vy-
proštění (Extraction), ve kte-
rém si herec, kterého prosla-
vila role Thora, rovněž za-
hrál, se však replikovat nepo-
dařilo.

Spiderhead je film o dvou
trestancích, které dožene je-
jich minulost, když jim vizio-
nářský géniusmění pocity po-
mocí drog. Netflix při jeho
tvorbě zkazil, co mohl. Na re-
žisérské sesli přitom seděl Jo-
seph Kosinski, jehož dvojka
Top Gunu právě válcuje čes-
ká kina. Škoda.

Blbost na entou
Na papíře to vypadalo asi

dobře. Ono to totiž původně
na papíře už bylo. Námět vy-
chází z povídky George Saun-
derse. Její zpracování a hlav-
ně scénář samotný ale stojí
za starou belu. První půlku fil-

mu čekáte, co se bude dít.
A trochu doufáte, že děj pove-
de k něčemu většímu, popří-
padě čemukoliv napínavější-
mu. Pak se to zlomí a koneč-
ně dojde i k nějakému napě-
tí. Přesněji řečeno proběhne
snad jediná napínavá scéna.
Když se to stane, následná sé-
rie událostí vás ubezpečí
o tom, že jde jen o navoně-
nou kravinu s pár áčkovými
hollywoodskými herci. Ten
pár myslím úplně doslova.
Kromě Hemswortha je tu ješ-
tě Miles Teller, který mimo-
chodem v současné době řádí
v kinech v již zmiňovaném
Top Gunu.

O čem to teda je?
Snímek se odehrává asi

v tom vůbec nejhezčím při-
znaném vězení, jaké jsem ve
filmu kdy viděl. Faktem ale
je, že jsou to de facto dva,
možná tři opakující se interié-
ry. Nefungují zde žádná pravi-
dla, respektive ano, ale je to
pro vězně pohodička. Ústřed-
ními postavami je dvojice
vědců, která testuje na věz-
ních různé látky. Subjektů na
testování je jen pár a vždy
musejí aplikaci drog, které si
nosí v krabičce na páteři, od-
kývávat. Hlavním a nejoblíbe-
nějším vězněm je Jeff (Miles
Teller), který si jednoho dne
sedl opilý do auta a musel
kvůli tomu do tepláků. Ten
se s vědcem, kterého hraje
Hemsworth, tak trochu ká-
moší. Většinu děje sleduje-
me, jak jsou jeden či druhý,
případně oba buď zfetovaní,
nebo bezcenně mudrují o ži-
votě. Po čase se ale ukáže, co

je divákovi jasné už od začát-
ku. Hemsworthův vědec má
sice úsměv modela a svaly
jako Thor, do kamaráda má
ale sakra daleko. A pak přijde
překombinovaný konec.

Mdlé až běda
V internetové rubrice Stráž-

ce streamu se snažím psát
hlavně o věcech, na které se
vyplatí kouknout. Spider-
head to této kategorie nespa-
dá. Současné téma o lidské
poslušnosti je kravina, a to
kvůli hloupému scénáři a bo-
hužel naprosto rutinnímu
přístupu jinak skvělého reži-
séra. Připočítejte si skvělou
hudbu a mdlým, naprosto
nudný závěr. A to je všechno.
Stačí? Ne? Mně taky ne. Jedi-
ným a pravděpodobně asi zá-
roveň nejvýraznějším aspek-
tem je výkon Hemswortha.

Netflix má problém
O tom, že má Netflix v po-

slední době problém s akcio-
náři, si cvrlikají i vrabci na
střeše. Finance tohoto gigan-
tu mi nepřísluší hodnotit. Je-
jich neoriginální tvorbu na-
opak ano. Máme tu nudné
adaptace neznámých komik-
sů jako The Old Guard, rutin-
ní dojemné sci-fi Projekt
Adam nebo splácaniny z ran-
ku Red Notice. Novinka Spi-
derhead v tomhle trendu ne-
výrazných rychlokvašek po-
kračuje. Úspěšné Vyproštění,
které jsem zmiňoval na začát-
ku textu, tak bude na pie-
destalu zatím dál stát samo.
Třeba to změní červencový
The Gray Man, který se točil
v Praze. FILIP JAROŠEVSKÝ

Chris Hemsworth a Miles Teller experimentují s drogami, režisér testuje diváka. NETFLIX

Druhé Vyproštění
se nekoná. Takto
se to dělat nemá
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Ta zpráva šokovala svět. Dvě
desítky životů vyhasly při ne-
dávném útoku Salvadora Ra-
mose v texaském Uvalde.
Je něco takového možné

v prostředí českých škol? Pro-
fesor Alexej Anisin z Ang-
lo-American University v Pra-
ze uvádí, že klíčovou roli hra-
je rozdílný přístup USA v otáz-
ce pravidel držení zbraní ve
srovnání se srdcem Evropy.
„V celé střední a východní

Evropě platí přísná pravidla
pro držení zbraní. Získání po-
volení obvykle vyžaduje pře-
konání obezřetné byrokra-
cie, včetně psychologického
vyšetření a procesu školení,“
vysvětluje hlavní aspekt Ani-
sin. Specialista na výzkumná-
silných činů, který je mimo
jiné autorem knih zabývají-
cích se právě masovými střel-
bami, se zároveň pokouší roz-

krýt důvody, proč k těmto či-
nůmnapříč celým světem do-
chází.
Podle Anisina je pravděpo-

dobné, že Salvador Ramos je
takzvaný copycat střelec
(střelec, jehož čin je inspirován ji-
ným reálným případem z minu-
losti – pozn. redakce), což má
souvislost s tím, že mladí
lidé, označovaní jako genera-
ce Z, tráví více času na inter-

netu. „Vyrůstají a dospívají
v online prostředí a mají tak
přístup k nepřebernému
množství informací. Bohu-
žel část této populace má
tendenci páchat zrůdnosti
tohoto typu,“ vysvětluje
Anisin.
Konkrétně Ramos se podle

Anisinova názoru velmi prav-
děpodobně inspiroval právě
na stránkách věnovaných

masovým střelbám. Jako pří-
klad zmínil masakr v Sandy
Hooks, který se odehrál před
deseti lety. U jeho pachate-
le – Adama Lanzy – se tehdy
též našel harddisk s obrov-
ským množstvím dat o ji-
ných střelcích.
„Copycat střelci se však ve

velkém začali objevovat po
masakru na Columbine High
School už v roce 1999,“ uvádí

profesor. Tehdy dva střelci vy-
tvořili scénář útoku na střed-
ní škole, kterého se další pa-
chatelé drží i po více než
20 letech.
Podle Anisina šlo o skuteč-

ně klíčový moment, který
vede nejen k tomu, že se po-
čet incidentů na středních
školách ve Spojených státech
stále zvyšuje, ale také
k tomu, že ve společnosti cel-
kově panuje obava z takové-
ho typu útoku. „Momentálně
samozřejmě nevíme, zda se
Salvador Ramos inspiroval
u pachatelů ze Sandy Hooks
nebo Columbine High
School – všechno tomu
nicméně nasvědčuje,“ uzaví-
rá Alexej Anisin.

Donedávna všu-
dypřítomné ruské
nápisy podél Jadra-
nu kvapně mizí.

Resorty na pobřeží Jaderské-
homoře v Chorvatsku, Černé
Hoře a v Albánii, členských
zemí NATO, které se připojily
k mezinárodním sankcím
vůči Rusku, pociťují nepří-
tomnost turistů z Ruska
a Ukrajiny.

Poklesnou o pětinu
Hoteliér z černohorského

letoviska Bečiči Žarko Radulo-
vić podle agentury Reuters

potvrzuje, že turistů z Ruska
a z Ukrajiny bude letos málo.
Tisíce Rusů a Ukrajinců, kteří
uprchli před válkou, si v ob-
lasti sice dlouhodobě pronají-
mají byty, podle hoteliérů to
ale není dost na to, aby nahra-
dili 380 tisíc ruských návštěv-
níků, kteří pobyli v roce 2019
v Černé Hoře. Nehledě na to,
že také mnohem méně utrá-
cejí. „Někteří ruští turisté by
mohli přicestovat přes Istan-
bul a Bělehrad, protože tam-
ní letiště stále přijímají leta-
dla z Ruska,“ podotýká Radu-
lović. Doufá přitom, že výpa-
dek nahradí turisté ze západ-
ní a střední Evropy, Izraele či
Saúdské Arábie. Cestovní
ruch se přitom na ekonomice

Černé Hory obvykle podílí asi
20 procenty.

Český ráj skomírá
Obdobná situace je i v Chor-

vatsku. To před pandemií na-
vštívilo podle oficiálních úda-
jů celkem 154 tisíc turistů
z Ruska a 139 tisíc z Ukrajiny.
Loni to bylo z každé země
zhruba 145 tisíc. V lednu
a v únoru letošního roku při-
jelo z Ruska do Chorvatska
12 tisíc turistů, v březnu, dub-
nu a první polovině května
jen zhruba 4500 – mnohem
méně než obvykle.

Záleží na vývoji války
V Albánii, kde se cestovní

ruch horlivě snaží vzpamato-

vat z dopadů pandemie, dou-
fali, že letošní rok bude
rokem silného růstu. Hrozí
ale, že válka na Ukrajině tyto
naděje zhatí, myslí si hoteliér
z pobřežního resortu Drač Au-
renc Hima. „Měli jsme hodně
rezervací od Rusů a Ukrajin-
ců, ale byly zrušeny,“ řekl.
Předseda Asociace cestov-
ních kanceláří a agentur Kli-
ton Gërxhani uvedl, že válka
na Ukrajině znervóznila i po-
tenciální turisty z Pobaltí
a Skandinávie, stejně jako
z Polska a Německa. „Tyto
země váhají s rezervací hote-
lů v Albánii. Možná, že turis-
té z těchto zemí budou čekat
do poslední chvíle, v závislos-
ti na vývoji války.“ ČTK

Alexej Anisin AAUNI.EDU

Pro Spojené státy představují
násilné činy páchané střelnými
zbraněmi jeden z největších
současných problémů.

● Agentura Bloomberg pouka-
zuje na to, že z ekonomicky
rozvinutých států je situace
v USA vůbec nejhorší. Čísla

v tomto ohledu hovoří jasně,
v USA na 100 tisíc obyvatel
zemřou tímto způsobem čtyři
občané. Česko s 0,16 oběti
na 100 tisíc obyvatel se v žeb-
říčku 36 vyspělých zemí nachá-
zí na 24. místě, jeho „souse-
dy“ jsou Španělsko nebo
Rakousko.

Tragédie USA. Záludní copycat střelci

DAVID
HALATKA
david.halatka@metro.cz

Vlhčené zlo
V Londýně se v řece Temži
utvořil z vyhozených vlhče-
ných ubrousků ostrov o ve-
likosti zhruba dvou teniso-
vých kurtů. Uvádí to brit-
ská poslankyně Fleur
Andersonová, která veřej-
nost varuje, že hromady
vlhčených ubrousků znečiš-
ťují řeky, a když se navrší,
mohou i změnit jejich tok.
Tvoří také okolo 90 pro-
cent takzvaných tukovců –
hrud z tuku a odpadků,
které ucpávají kanalizace.
„Dostatečně se neví, že se
při spláchnutí nerozloží
a že v povodí zůstávají ně-
kolik let,“ uvedla Anderso-
nová. Rebecca Powová
z ministerstva životního
prostředí vyzvala občany,
aby vlhčené ubrousky
nesplachovali do WC. ČTK

Krátce

Krize nehrozí
Opičí neštovice zatím
nepředstavují ohrožení
veřejného zdraví meziná-
rodního významu. Po za-
sedání krizového výboru
to uvedl šéf Světové zdra-
votnické organizace Ted-
ros A. Ghebreyesus.

Vybírejte moudře
Takřka čtvrtina zvole-
ných francouzských
poslanců si musí vybrat,
zda chce usednout
v parlamentních lavi-
cích, či pokračovat ve
výkonu dříve získaných
mandátů ve státní sprá-
vě. Francie zakazuje
kumulaci funkcí. ČTK

Bez azbuky a bez peněz

V Česku je situace výrazně bezpečnější

Smutný osud delfínů

3000
V důsledku ruské invaze na
Ukrajinu zahynulo v Černém
moři nejméně 3000 delfínů.
Tvrdí to ukrajinský vědec Ivan
Rusev. Hlavním důvodem je
podle něj to, že sonary lodí
a podvodní exploze ničí jem-
ný navigační systém těchto
zvířat, jež pak umírají hlady,
jelikož nejsou schopna si ulo-
vit potravu. Někteří delfíni
mají podle něj oslabený orga-
nismus a umírají na infekční
choroby. Na ničivé účinky vál-
ky na mořské prostředí dříve
upozornila i turecká Nadace
pro mořský výzkum. Varovala
také před nebezpečím, které
s sebou nese únik paliva z po-
topených vojenských lodí. ČTK

PROFIMEDIA
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V šapitó Azyl78 na Výstavišti
v pražských Holešovicích se
podařila zrealizovat adaptace
Knihy džunglí v hudební, ta-
neční a scénické podobě reži-
séra Matěje Formana. Insce-
naci hudbou doprovodila Čes-
ká filharmonie, hudbu složil
skladatel a dirigent Marko
Ivanović. Ačkoli je první blok
představení vyprodaný, tvůr-
ci dávají dohromady termíny
na příští rok. „Šlo mi o to, hu-
debně vyjádřit přírodní divo-
kost a chaotičnost, která ale
v celku tvoří takovou zvlášt-
ně melodickou krásu,“ říká
Marko Ivanović pro Metro.

Comůže poslech vážné
hudby přinést dětem?
Když s Formany děláme

představení, snažíme se, aby
si to diváci prožili. Aby získa-
li pocit, že jsou uprostřed
lesa, uprostřed nevyzpytatel-
né, tajemné, zábavné a nebez-
pečné džungle. Tyhle polohy,
které příroda ukazuje, se dají
vyjádřit vizuálně a také hu-

debně. Lidé mohou být pře-
kvapeni nějakým zvukem,
něco je může vyděsit či pole-
kat. Občas tam zazní i reálné
zvuky, jako třeba kácení stro-
mů, sekání. Tím ztvárňujeme
svět lidí. Svět přírody oproti
tomu více zůstává v té hudeb-
ní stylizaci.

Pochopí to opravdu i děti?
Učil jsem na gymnáziu,

zkušenost s mladým publi-
kem mám, tak vím, že to vů-
bec nemusí být problém.
Není potřeba děti hudebně
hladit po hlavičce a jde spíš
o to, aby tomu divák porozu-
měl, aby se v tom vyznal.
Z toho vychází i můj předpo-
klad, že není nutné, aby byla
hudba pokaždé jednoduchá
a infantilní, ale musí být jas-
né, co sděluje a hlavně jakou
emoci má vyjádřit.

Jak takové zvuky ztvárňu-
jete, máte rád různé hu-
dební hříčky? Vytváříte je
již při komponování?

Samozřejmě, ale jsou to
hříčky, které nemusí být nut-
ně poslechově čitelné, to já
jsem spíš hravý člověk. Ta
hravost se musí projevovat
i v psaní. V tomto případě je
to samozřejmě samotné
téma, které otevírá řadumož-
ností, jaké zvuky použít.
Mám skvělé partnery v hrá-
čích z České filharmonie, kte-
ří jsou tomu otevření, a tak
posluchači uslyší spoustu ne-
obvyklých zvuků a neobvyk-
lých hudebních nástrojů. Na-
příklad takoví bicisté se vylo-
ženě těšili, až některé z nich
vyndají z fundusu.

Hudba, výtvarno, tanec.
Jak bylo těžké skloubit
názory vás jako skladate-
le, Matěje Formana jako
režiséra a scénografa a Ště-
pána Pechara, který je
choreografem inscenace?
Zajímavé bylo, že se na

všech složkách pracovalo si-
multánně. Pro mě jako pro
skladatele to bylo svým způ-

sobem těžší, ale zároveň i in-
spirativní. Stávalo se nám tře-
ba, že vznikla choreografie
scény, ke které ještě nebyla
hudba. Jindy jsem zase na-
psal hudební plochu ke scé-
ně, která ještě neměla vypra-
covaný scénář, a ten se pak
tvořil následně, podle hudby.
Byla to pro mě nová a zajíma-
vá zkušenost. Také proto, že
jsem vlastně poprvé psal hud-
bu pro moderní pohybový ta-
nec. Není tu až na výjimky
prostor pro mluvení nebo
pro zpěv. Všechnomusí odvy-
právět muzika a taneční po-
hyb. V tomto směru jsme
s Matějem byli často příjem-
ně překvapení Štěpánovou
choreografickou invencí, pro-
tože spoustu toho, co jsme vy-
mysleli na papíře, tanečníci
obohatili o něco, co by nás
ani nenapadlo.

Museli jste udělat nějaké
kompromisy?

Původně jsme tam vůbec
nechtěli mít mluvené slovo.

Problém byl ale trošku v tom,
že hudba i pohyb jsou dost
abstraktní umělecké disciplí-
ny, takže jsme při tvorbě scé-
nosledu a scénáře zjistili, že
se bez něj neobejdeme. Opře-
li jsme se o Kiplinga a jeho
verše, které často komentují
děj, ale jsou také trošku abs-
traktní. Máme radost, že do
toho s námi šel Radek Malý.
Je nejen básník, ale i autor li-
teratury pro děti, takže dove-
de mluvit v metaforách, ale
i velice srozumitelně.

Jaký je váš osobní vztah
ke Knize džunglí. Četl jste
ji v dětství? Ovlivnila vás?

Když jsem ji četl jako dítě,
bylo to pro mě málo akční.
Teď když jsem si ji znovu pře-
četl, byl jsem úplně nadšený.
Ta kniha je velmi atmosféric-
ká, dějově košatá a je plná
poezie. Otevírá celou řadu
i v dnešní době aktuálních té-
mat. Třeba téma iniciační
nebo také obecně vztahu člo-
věka k přírodě. PETR HOLEČEK

Pohybovou část v choreografii zastávají tanečníci souboru Dekkadancers. PAVEL HEJNÝ

Všechno jednou končí a pro
výstavu Světy české animace
v pražské Holešovické tržnici
mapující 75 let tuzemské ani-
mované tvorby, je to 3. čer-
vence. Ale jako v každém di-
vácky úspěšném – a nejen ani-
movaném – snímku se lze tě-
šit na další „sequel“. Na pod-
zim se výstava přesune do Os-
travy a plánované jsou už
i další zastávky, a to dokonce

v zahraničí. „Ačkoli jsme ote-
vírali ještě v době pandemie,
v únoru 2022, od začátku byl
o akci opravdu velký zájem.
Naším cílem bylo zpopulari-
zovat českou animovanou
tvorbu a to se podařilo. Mě
osobně překvapila účast star-
ší generace, která na české
animaci vyrostla a byla tak
na výstavu zvědavá,“ říká po-
řadatelka Kateřina Riley. HOP

Zkouška z Českou filharmonií JAKUB ČERVENKA

inzerce

„Hudba nemusí jen hladit“

Světy animace.
Zbývá pouze týden
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INZERCE

Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. poslední
fáze skoku

2. vyrobená
z octa

3. výbava
auta
na stírání

4. tajenka
5. postupně

vadnout
6. kachní

mláďata

Teplotní rekordy: 7,4 °C (1923) 37,2 °C (1935) Bio:

Vydává:MAFRA, a. s., Karla Engliše 519/11, 150 00 Praha 5, IČ: 45313351, www.metro.cz. Kontakty: 225 065 111, dopisy@metro.cz, jmeno.prijmeni@metro.cz. Redakce: šéfredaktor - Petr Holeček,
zástupce šéfredaktora - Šimon Merta. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Inzerce: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, 225 065 120. Tisk:mafraprint – Praha a Olomouc

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.35 Zavolejte porodní
sestřičky IX (8/8)

17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Případy 1. oddělení (12/22)
21.10 Reportéři ČT
21.55 Život a doba soudce

A. K. (25)
22.55 Místo činu – Frankfurt
00.25 Legendy kriminalistiky 2
00.55 AZ-kvíz
01.25 Z metropole, Týden

v regionech
01.50 Kalendárium
02.20 Dobré ráno
04.50 Ke štěstí

16.30 Jiří Stránský
17.25 Těla nevydávat
17.55 Zpráva o Králi Šumavy
18.50 Barvy Číny
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Sissi

Romantické komediální drama
(Rak., 1955)

21.50 Kawasakiho růže
Drama (ČR, 2009)

23.30 Svět v plamenech (1/7)
00.30 Letecké katastrofy
01.15 Queer: Brate Slovane
01.40 Přidej se
01.55 Příběhy železné opony
02.10 Život je pes
02.55 Sabotáž

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.40 Na lovu
18.50 Hospoda (1)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Specialisté (172)

Keny u ledu. Krimiseriál (ČR,
2022)

21.20 Specialisté (90)
Zanzibar. Krimiseriál (ČR, 2019)

22.15 Policie Chicago V (13)
Krimiseriál (USA, 2019)

23.20 Mentalista VI (4)
00.10 Mentalista VI (5)
01.00 Policie Chicago V (13)
01.40 Specialisté (170)
03.00 Na lovu
03.45 Doktoři z Počátků (93)

16.50 Singl švindl
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Vinaři (2)

Kladeňáci. Komediální seriál
(ČR, 2014)

21.35 Poklad z půdy
22.40 Poklad z půdy
23.55 Ano, šéfe!
01.00 Singl švindl
02.00 Námořní vyšetřovací

služba VI (22)
Legenda 1/2. Krimiseriál (USA,
2008)

03.00 Vůně zločinu II (2)
04.15 KriminálkaMontpellier V

(9)

06.00 Ranní fresh
09.00 Flashback
11.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
15.00 Mixxxer Live
17.00 Óčko hity
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Óčko hity
20.30 Over Drive

Dej gain na max
20.35 Óčko hity

Klipy nonstop
21.30 NakedWarm-up
22.00 NAKED ATTRACTION

GERMANY
22.30 Drive
23.00 Óčko flirt

Beran 21. 3. – 20. 4.
Dávejte si tento týden pozor na mezilidské
vztahy. Ty se občas mohou stát zbytečně po-
vrchními a krátkodobými, což vás už neláká.

Váhy 23. 9. – 23. 10.
Protějšek i rodina se zlobí! Našli jste si koní-
ček, který vás hodně naplňuje, ale také vám
zabírá spoustu vašeho volného času.

Býk 21. 4. – 21. 5.
Chcete zlepšit své studijní nebo pracovní
výsledky. Zamysleli jste se nad svým životem
a myslíte si, že občas moc sedíte na mobilu.

Štír 24. 10. – 22. 11.
V milostném životě se vám nedaří. Vaše
partnerské problémy už nejste schopni vyře-
šit bez třetí strany, co takhle párová terapie?

Blíženci 22. 5. – 21. 6.
Po finanční stránce se vám tento týden bude
dařit celkem dobře. Nesmíte se ale moc
utrhnout z řetězu a nakupovat jako šílení.

Střelec 23. 11. – 21. 12.
Nová láska vám dodává obrovskou energii
a chuť do života. Poznáváte nové lidi, nová
místa a jste naladěni na sebevzdělávání.

rak 22. 6. – 22. 7.
V práci přeceníte své síly. Vždy jste odcházeli
jako poslední, doma ještě pilovali různé tech-
niky, ale teď vás dohnalo vyhoření!

kozoroh 22. 12. – 20. 1.
V práci se vám daří vše, na co sáhnete, a je za
vámi vidět pozitivní výsledek. Můžete si být
jisti finanční odměnou hodnou králů.

leV 23. 7. – 22. 8. Vodnář 21. 1. – 20. 2.
Od rodiny očekáváte podporu v tom, co dělá-
te, ale setkáte se spíše s hloupými řečmi a ne-
vírou ve vaše dílo. Hodně vás to mrzí!

Panna 23. 8. – 22. 9.
Poslední dobou si dáváte hodně záležet
na tom, jak vypadáte. Začali jste se věnovat
nějakému sportu a hlídáte si jídelníček.

ryBy 21. 2. – 20. 3.
Momentálně si dopřáváte i příjemných chvi-
lek života. Sice utrácíte trochu víc, než je
zdrávo, na druhou stranu – žijete jen jednou.

týdenníhoroskop 27. 6. – 3. 7. 2022

Rodinné vztahy neklapou, jak by měly. Mysleli
jste si, že dusná atmosféra rychle přejde, ale
nakonec je problém daleko hlubší.

Tuto službu poskytuje: E.M.A. Europe s.r.o., P.O. Box 14, Praha 5, 110 05, technicky zajišťuje Materna,
1 sms/55 Kč vč. DPH, 1min/70 Kč vč. DPH,max. délka hovoru 17minut, www.ema.bz, www.platmobilem.cz

Luštěnka

Počasí

DNES ZÍTRA STŘEDA ČTVRTEK

30/34 °C 24/28 °C 27/31 °C 28/32 °C

PÁTEK

28/32 °C

Sudoku

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2022 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Veronika Lorenzová
Skoky

na lyžích
a krasobruslení.

KORIDA

Řešení sudoku

TY VENTILKU!
Léto se rozjíždí a já si říkám, že nesmím udělat stejnou
chybu jako vloni. Typu „šetření na nesprávnémmístě“.
Šetření, které vás nakonec vyjde dráž, dá více práce a zabere
více času.
Jako rodina jsme vloni zainvestovali do vodních hrátek a před
cestou k moři si koupili paddleboard. Ve sportovním obchodě
jsme narazili i na pumpičku, ale řekli jsme si, že nějakou
domamáme, tak nebudeme zbytečně utrácet.
O nějaký týden dva později jsme na pláži zjistili, že nafukova-
cí otvor nemá úplně standardní ventilek jako u bicyklu, takže
naše pumpička nám v tu chvíli byla na nic. A paddleboard
také. Najednou to bylo jen splasklé beztvaré zavazadlo, které
zabíralo místo. Ale nevzdávali jsme to! Napřed jsme začali ne-

nápadně okukovat ostatní
na pláži, jestli někdo
nemá nafukovačku s po-
dobným ventilkem a jest-
li nevypadá jako náfuka.
S jednou německou rodi-
nou jsme se skoro domlu-
vili, ale neměli pumpičku
na pláži a další den už

nepřišli. Asi uplavali. Nakonec jsme se vydali „do města“,
respektive do velkého kempu na kraji blízkého městečka.
A ukázalo se, že náš odhad nebyl špatný. Brzy jsme tam
našli půjčovnu paddleboardů. Poprosili jsme paní, jestli si
můžeme dofouknout náš, i když si nebudeme půjčovat ten
jejich. Celkem ochotně nám pokynula, takže zpátky na pláž
jsme se už vraceli vítězně jako Beach Boys, s „prknem“ na
střeše!
Letos už to ale nebudeme zbytečně riskovat. Nesmím zapome-
nout pumpičku koupit! Abych si při pádlování na hladině
mohl zase připadat jako Vinnetou na Stříbrném jezeře. Ales-
poň do té doby, než uvidím fotky a videa.

Zdeněk Karásek
Ženský
plážový
volejbal.

Filip Zuska
Hokej

a fotbal,
samozřejmě.

Jaký sport vás v televizi baví nejvíc?

Anketa

Děkuji, kluci
Ráda bych touto cestou po-
děkovala za nalezení a vrá-
cení mé ztracené lítačky.
Tu jsem vytrousila v ulici
Podnádražní ve Vysoča-
nech, druhý den ráno
jsem se zkusmo zeptala
na recepci dopravního
podniku, který sídlí kou-
sek od místa ztráty. S té-
měř nulovou nadějí na
úspěch jsem utrpěla vel-
mi příjemný šok, když mi
paní oznámila,že ji vrátili
dva mladí kluci. Pánové,
velké díky za vaši inteli-
genci, poctivost, slušnost
a osvícenost, díky vám
byla během 24 hodin lítač-
ka zpátky u mě. Jste skvělí
a přeji sobě i nám všem
jen takové úžasné mladé
lidi, se kterými nemusíme
mít obavy z budoucnosti.

ROMANA ZELENÁ, TUKLATY

Gottova ulice
Myslím, že občané by urči-
tě uvítali, aby se po Karlu
Gottovi jmenovalo nějaké
významné místo. Dosud
se tak nestalo. Třeba Vo-
dičkova ulice je vhodným
místem na přejmenování.

JANA SOBOTKOVÁ

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

Milí čtenáři, nad Prahou se vznášelo srdíčko! Obláčkem se
kocháme díky@moonphotocz. #prag #prague #pragueworld
#europe #citylife #best #igbest_shots #czechrepublic
#live #visitprague #praguestagram #hello_worldpics
#travel #photography #world #instagood #photogram #ig

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

MARDOŠA
ČLEN KAPELY TATA BOJS

Citát

Najednou to bylo jen
splasklé beztvaré
zavazadlo, které
zabíralo místo.



Dražba podílu id. 1/6 na RD s pozemky v obci
Kozlany, okres Vyškov
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/6 na
zděném rodinném domě pod sedlovou střechou. Objekt se nachází
na adrese Kozlany č.p. 117, 683 41 Kozlany. Pozemky leží v mírně
sklonitém terénu, tvoří jednotný funkční celek a jsou přístupné po
veřejné zpevněné komunikaci. Dle informací ČSÚ v obci Kozlany
je možné napojení na tyto IS: elektro, hloubková kanalizace,
obecní vodovod a plynové vedení. Vnitřní dispozice objektu nebyla
zjištěna. Původní stáří objektu je dle dostupných podkladových
materiálů přes 50 roků. Celkový technický stav a údržbu lze ke dni
ocenění uvažovat jako průměrnou.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 20. 7. 2022.

Dražba pozemku v obci Zbraslavice,
okres Kutná Hora
Jedná se o dražbu nemovitých věcí, a to pozemku parc.č. 591
– trvalý travní porost, o výměře 3 558 m², v k.ú. Útěšenovice,
obec Zbraslavice, okres Kutná Hora, který je situován v odlehlé,
severovýchodní části katastrálního území s přístupem po
nezpevněné komunikaci. Pozemek je zemědělsky obděláván
a je součástí zemědělských honů.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 26. 7. 2022.

Dražba RD se zahradou v obci Ústí nad Labem
Jedná se o dražbu přízemního, zděného, nepodsklepeného
rodinného domu bez využitého podkroví pod sedlovou střechou.
Předmět dražby se nachází na adrese Habrovice 129, 403 40
Ústí nad Labem. Parkování je možné na vlastním pozemku.
Pozemky leží v mírně sklonitém terénu, tvoří jednotný funkční
celek a jsou přístupné po veřejné zpevněné komunikaci. Dům je
napojen na IS: elektro, hloubková kanalizace a obecní vodovod,
dále je možné napojení na plynové vedení. Objekt sestává
z jedné bytové jednotky o velikosti 5+kk s kompletním sociálním
zařízením. Původní stáří objektu je dle dostupných podkladových
materiálů z roku 2016. Celkový technický stav a údržbu lze ke
dni ocenění uvažovat jako velmi dobrou.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.okdrazby.cz dne 28. 7. 2022.

Opakovaná dražba modulového kompletu
“Český dům ELKO”
vyvolávací cena 267 546,-
Jedná se o opětovnou dražbu modulového kompletu „Český
Dům ELKO“, který je v současné době smontován na pozemku
jiného vlastníka, a to na pozemku parc.č. 424/19 v k.ú. a obci
Odolena Voda. Jedná se o modulový dům půdorysu ve tvaru
písmene „L“ o rozměrech 12 x 8 m. Bližší specifikace domu
je uvedena v přílohách k této dražbě, které jsou zveřejněny na
našich webových stránkách. Lhůta k zaplacení nejvyššího podání
činí 7 dnů od udělení příklepu.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.okdrazby.cz dne 19. 7. 2022.

Dražba podílu id. 1/2 na pozemku (orná půda)
v obci Přestavlky, okres Přerov
vyvolávací cena 22 667,-
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/2
na pozemku parc.č. 477 – orná půda, o výměře 1.865 m²,
v k.ú. Přestavlky u Přerova, obec Přestavlky, okres Přerov, který
je situován v jižní části katastrálního území s přístupem po
zpevněné komunikaci. Pozemek je zemědělsky obděláván a je
součástí zemědělských honů.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 2. 8. 2022.

Opakovaná dražba podílu id. 1/2 na lesních
pozemcích v obci Horní Paseka, okres Havlíčkův
Brod
vyvolávací cena 31 700,-
Jedná se o opakovanou dražbu spoluvlastnického podílu
o velikosti id. 1/2 na pozemku parc.č. 807/2 o výměře
2.662 m², pozemku parc.č. 827/3 o výměře 1.978 m²,
parc.č. 827/4 o výměře 1.532 m², parc.č. 827/5 o výměře
500 m², parc.č. 832/3 o výměře 276 m² a parc.č. 835/2 o výměře
566 m², vše lesní pozemky v k.ú. a obci Horní Paseka, okres
Havlíčkův Brod. Pozemky se nachází západně od obce Horní
Paseka u lokality mzv. V studánkách jako okrajové parcely
komplexu lesa mzv. Spálensko s návazností na zemědělský
půdní fond.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 3. 8. 2022.

Dražba podílu id. 1/4 na RD s pozemky v obci
Třebelovice, okres Třebíč
Jedná se o přízemní, zděný, nepodsklepený rodinný dům ze
smíšeného zdiva bez využitého podkroví pod sedlovou střechou
s polovalbami. Objekt se nachází na adrese Třebelovice 120,
675 32 Třebelovice. Dle informací ČSÚ se v obci nachází tyto
IS: elektro, hloubková kanalizace, obecní vodovod a plynové
vedení. Objekt sestává z jedné bytové jednotky o velikosti 9+kk
s podstandardním sociálním zařízením. Původní stáří objektu je
dle dostupných podkladových materiálů z roku 1926.V 50. letech
minulého století byla provedena přístavba dvorní části objektu
a částečná modernizace vnitřního vybavení. Celkový technický
stav a údržbu lze ke dni ocenění uvažovat jako stavba ve
špatném stavu.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 7. 7. 2022.

Dražba zakladače trávníků AMAZONE REG02-25
Jedná se o dražbu kombinace pro zakládání a dosev trávníků
AMAZONE REG02-25. Pracovní záběr kombinace pro výsev
a dosev trávníků je 2,5 m, objem výsevní skříně 320L, výsevek
0-600 kg/ha. Pro připojení kombinace pro výsev a dosev
trávníků je nutný výkon traktoru od 37 kW/50 HP. Pracovní záběr
vibrační brány pro zhutněné povrchy je 2,5 m, pro připojení je
nutný výkon traktoru od 33kW/45 HP. Z nejvyššího podání bude
odvedena příslušná sazba DPH. Prohlídka je možná po předchozí
dohodě (kontakt uveden v dražební vyhlášce, která je zveřejněna
na našich webových stránkách).

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.okdrazby.cz dne 12. 7. 2022.

Dražba podílu id. 1/12 na pozemcích v obci
Krhová, okres Vsetín
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/12
k pozemku parc.č. 686/4 – ostatní plocha, o výměře 237 m²,
a pozemku parc.č. 1043/32 – orná půda, o výměře 5.225 m2, vše
v k.ú. a obci Krhová, okresVsetín, které jsou situovány ve vnitřní části
zastavěného území obce, tvoří jednotný funkční celek s přístupem
po nezpevněné komunikaci. Pozemky jsou zemědělsky obdělávané
a jsou součástí zemědělských honů. Na části pozemků se nachází
náletové porosty plevelného charakteru.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 12. 7. 2022.

VYVOLÁVACÍ
CENA

106 667,-

Dražba zakladače trávníků AMAZONE REG02-25

VYVOLÁVACÍ
CENA

210 000,-

Dražba podílu id. 1/12 na pozemcích v obci 

VYVOLÁVACÍ
CENA
6 667,-

Dražba podílu id. 1/6 na RD s pozemky v obci 

VYVOLÁVACÍ
CENA

406 667,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

88 000,-

Dražba RD se zahradou v obci Ústí nad Labem

VYVOLÁVACÍ
CENA

5 946 667,-

WWW.EXEKUCESUMPERK.CZ DRAŽBY NEMOVITOSTÍ

Veškeré podrobné informace k jednotlivým dražbám (včetně znaleckého posudku, fotodokumentace a dražební vyhlášky) lze nalézt na výše uvedených
dražebních portálech, kdy pro vyhledání použijte název dražby.

Mgr. Marcel Kubis, Exekutorský úřad Šumperk
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NEZAPOMEŇTE,
JSME I ONLINE.
METRO.CZ
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Švédsko očima malých hudebníků
Koncert. I pro nejmenší
Každý rok koncem června žije druhé nej-
větší švédské město Göteborg hudbou.
Od 18. do 22. června se tu konal jeden
z největších táborů pro muzikanty ve
věku šest až dvacet tři let z celého světa
s názvem Side by Side. Pravidelně se
k nim přidávají i děti z Nadačního fon-
du Harmonie, zástupci české odnože
charitativního projektu El Sistema. Do
města, ve kterém žije přes pět set tisíc
lidí, se proto podíváme jejich očima.
Předtím než dva tisíce menších i větších
hudebníků předvede své výkony na
závěrečném koncertě, čeká je čtyřdenní
příprava. Na zkoušky se chodí přes
centrumměsta (1), například okouzlují-
cí historickou oblastí Haga (2) s tradiční-
mi dřevěnými budovami a dlážděnými
ulicemi. Oblíbenou zastávkou turistů
i místních je zábavní park Liseberg s ce-
lou řadou adrenalinových atrakcí. Česká
delegace (3) si po dni plném pilování
prstokladů užila krásný výhled na měs-
to z ruského kola (5). Zatímco v prvních
dnech byla hudebně nadaná mládež
rozdělena do částí, na generálce se den
před koncertem sejdou všichni (4). Ve
sportovním stadionu Scandinavium jim
nejprve dělá publikum jejich doprovod,
další den se ale mohou těšit na plné
hlediště, koncert byl vyprodaný. Kdo
miluje hudbu a cestování a chtěl by tuto
ojedinělou atmosféru zažít, může se už
nyní těšit na příští ročník.

TEXT: VERONIKA REICHELTOVÁ, FOTO: ARCHIV
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V Berouně zvítězi-
la amatérka. Spil-
ková byla druhá.

Jana Melichová senzačně vy-
hrála golfový turnaj okruhu
Ladies European Tour v Be-
rouně s celkovým skóre
14 ran pod par. Dělené druhé
místo obsadily česká jednič-
ka Klára Spilková spolu s Dán-
kou Nicole Brochovou Estru-
povou, které za vítězkou čtvr-
tého ročníku Tipsport Czech
Ladies Open zaostaly o jeden
úder. Čtyřiadvacetiletá Meli-
chová se postarala o největší
úspěch českého ženského gol-
fu od roku 2017, kdy Spilko-
vá ovládla turnaj elitního ev-
ropského okruhu v maroc-
kém Rabatu.
Coby amatérka nemůže ob-

držet finanční prémii z turna-
jové dotace 200 tisíc eur (pět
milionů korun). Jinak by za ví-
tězství získala 30 tisíc eur

(742 tisíc korun). K profesio-
nálkám plánuje Melichová
přestoupit na podzim. Nejvyš-
ší prémii obdrží Spilková
s Brochovou Estrupovou, kte-
ré dostanou každá 24 tisíc
eur (téměř 600 tisíc korun).
Na domácí půdě v Berouně

se prosadily i další Češky.
Sára Kousková a amatérka Pa-
tricie Macková obsadily děle-
né 13. místo. Amatérka Deni-

sa Vodičková a Tereza Melec-
ká byly šestnácté.
Melichová po druhém kole

ztrácela na první příčku jed-
nu ránu, ale ve finále se rych-
le dostala do vedení a vypra-
covala si náskok tří ran. Na
závěrečné jamce udržela nej-
těsnější vedení před Spilko-
vou a v přímém souboji za se-
bou nechala i Brochovou
Estrupovou. ČTK

Mistrem republiky v silnič-
ním závodě cyklistů se stal
poprvé v kariéře Matěj Zahál-
ka. Stříbro získal na společ-
ném mistrovství Česka a Slo-
venska vMladé Vožici Jan Bár-
ta, třetí byl Adam Ťoupalík.
Slovenským šampionem je
už poosmé Peter Sagan.
Osmadvacetiletý Zahálka,

jenž obléká dres stáje Elkov
Kasper, strávil více než polo-
vinu ze 197,2 kilometru dlou-
hého závodu na deset okru-
hů v úniku. Zpočátku s Danie-

lem Turkem, ten však poté
odpadl a Zahálka zůstal v čele
sám. Nakonec svůj velký
závod dotáhl až do vítězného
konce.
Ze silné skupinky pronásle-

dovatelů si vyjel stříbro vítěz
čtvrteční časovky a Zahálkův
týmový kolega Jan Bárta. Do-
minanci stáje Elkov Kasper,
která naprosto ovládla už sou-
boj s chronometrem, dovršili
předloňský šampion Adam
Ťoupalík a čtvrtý Michael
Boroš. ČTK

Zvítězil rodák
Ze souboje olympijských
medailistů v hodu oště-
pem na mistrovství repub-
liky v Hodoníně vyšel ví-
tězně místní rodák Vítěz-
slav Veselý. Majitel bron-
zu z her v Tokiu poprvé
v sezoně přehodil 80 met-
rů a díky výkonu 85,97 po-
razil domácí jedničku Ja-
kuba Vadlejcha. Patnáctý
titul mezi oštěpařkami zís-
kala Barbora Špotáková.

James za miliony
Sběratelská kartička bas-
ketbalové hvězdy LeBrona
Jamese se v aukci prodala
za 2,4 milionu dolarů. Jde
o nejvyšší částku za kartič-
ku, kterou někdo koupil
ve stejném roce, kdy byla
vydána. Při aukci se očeká-
val útok na absolutní re-
kord 6,6 milionu dolarů,
za tuto sumu se loni pro-
dala kartička baseballisty
Honuse Wagnera. ČTK

Bale míří do Los Angeles
Bývalý nejdražší fotbalista světa Gareth Bale potvrdil, že
jeho novým působištěm bude Los Angeles FC v zámořské
lize MLS. Kapitán velšské reprezentace skončil v Realu
Madrid. Podle serveru The Athletic se v kalifornském klu-
bu dohodl na ročním angažmá s opcí na další rok a půl.
Bale byl v Realu od roku 2013, kdy přestoupil z Tottenha-
mu za tehdy rekordních 100 milionů eur. S madridským
klubem vyhrál mimo jiné pětkrát Ligu mistrů a třikrát
španělskou ligu. Pro Los Angeles FC je druhou velkou
posilou z Evropy vedle italského obránce Giorgia Chielli-
niho, jenž po 18 letech odešel z Juventusu. AP

Matěj Zahálka ČTK

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen a ga-
ráží, vše do r. 1990.
T: 734843403 261019

Jana Melichová na Tipsport Czech Ladies Open ČTK

České fotbalové reprezen-
tantky do 19 let dnes vstoupí
zápasemproti obhájkyním ti-
tulu Francouzkámdo domácí-
ho mistrovství Evropy, které
hostí Moravskoslezský kraj.
Svěřenkyně trenéra Jana Na-
vrátila se při premiéře na zá-
věrečném turnaji ve čtyřčlen-
né skupině A utkají i se Špa-
nělskem a Itálií. Česká repre-
zentace startuje na evrop-
ském šampionátu poprvé
v historii díky pořadatelství
a případným postupem by
způsobila senzaci. Druhou
skupinu tvoří Anglie, Němec-
ko, Norsko a Švédsko. ČTK

Zahálka. Slaví domácí titul

Reprezentace.
Těžký soupeř
hned na úvod

Golfová senzace.
Slaví Melichová

Krátce




